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Germania vrea
reforme mai rapide
în zona euro

Germania vrea noi reforme ºi pro-
grese mai rapide în þãrile zonei euro
afectate de criza datoriilor, potrivit
unui raport pregãtit de biroul cance-
larului Angela Merkel ºi obþinut de
revista Der Spiegel, în care este eva-
luatã evoluþia înregistratã în contex-
tul regulilor bugetare mai stricte din
UE, informeazã Mediafax.

Regulile bugetare au reuºit sã ini-
þieze în toate statele zonei euro o
“mobilizare politicã generalã pentru
reforme structurale ºi o mai bunã
competitivitate”, scrie publicaþia
germanã, citatã de cotidianul
american New York Times.

Totuºi, în Italia, “piaþa muncii po-
ate fi liberalizatã mai mult”, în timp
ce în Grecia ºi Spania sunt “esenþia-
le” noi reforme în privinþa legilor
prea rigide de pe piaþa muncii.

Pentru a-ºi îmbunãtãþi finanþele,
Franþa ºi-a crescut veniturile la bu-
get, dar trebuie sã taie ºi din cheltu-
ieli, se aratã în raportul pregãtit de
biroul cancelarului.

Reformele au nevoie de tipuri
pentru a-ºi arãta efectele, dar la nive-
lul zonei euro sunt necesare progrese
mai rapide, afirmã economiºtii
germani.

O sursã apropiatã executivului de
la Berlin a afirmat cã poziþia guver-
nului nu s-a schimbat ºi considerã în
continuare cã pentru a-ºi depãºi pro-
blemele, þãrile zonei euro trebuie sã
adopte reforme ºi sã-ºi consolideze
finanþele publice. (V.R.)
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O idee –
fuziunea BVB cu OPCOM

O
posibilã fuziune între

Bursa de Valori Bu-
cureºti ºi OPCOM, admi-
nistratorul bursei noastre

de energie, deþinut integral de Trans-
electrica, este o idee care începe sã
aibã circulaþie, în condiþiile în care
piaþa noastrã de capital se bazeazã
considerabil pe sectorul energetic.

Deºi sunã foarte îndrãzneþ, pre-
misele pentru un asemenea proiect
existã: BVB ºi OPCOM colaborea-
zã, din 2010, pentru dezvoltarea
unor instrumente derivate pe ener-
gie - produse solicitate de partici-
panþii la piaþã, statul român îºi adu-
ce pe bursã pachete semnificative
din companiile energetice, unde,
oricum, lichiditatea este asiguratã
preponderent de emitenþi din ace-
laºi domeniu precum Fondul Pro-
prietatea sau Petrom.

Potrivit unor surse apropiate dis-
cuþiilor, în aceste condiþii, ar face
sens ca statul ºi brokerii (n.r. acþiona-
rii bursei, în general) sã gestioneze
împreunã cele douã pieþe, dupã mo-
delul de succes polonez, din acþiona-
riat urmând sã facã parte ºi companii
precum Transgaz, Transelectrica,
Hidroelectrica sau Complexul Ener-
getic Oltenia.

“O asemenea decizie ar determi-
na o creºtere puternicã a pieþei bur-
siere, unde ar putea intra bãnci,
fonduri de investiþii ºi brokeri

mari, ºi ar putea atrage investitori
mari industriali”, ne-au spus surse-
le citate, adãugând: “În plus, nu am
face concurenþã Poloniei care este
axatã pe zona de Nord - Germania,
þãrile baltice etc. România ar putea
deveni un hub sudic al Europei
Centrale. Mai mult, o asemenea fu-
ziune ar fi beneficã pentru piaþa de
capital ºi în ceea ce priveºte pe re-
laþia cu autoritãþile (ASF), care la
rândul lor sunt în plinã reorga-

nizare ”.
Concret, se poate discuta despre o

entitate sub care sã fie organizate, în
filiale separate, pieþele de energie
(electricitate, gaze) ºi de valori mo-
biliare, sau poate fi un schimb de
acþiuni între acþionarii celor douã
burse existente. Acum, BVB depin-
de de stat pentru revitalizare, dar este
un business integral privat, iar
OPCOM este în plinã ascensiune,
însã cu un viitor incert dacã nu va

avea ºi acþionariat privat, considerã
sursele citate, care mai adaugã: “De
asemenea, Contrapartea Centralã,
unde sperãm sã beneficiem ºi de
participarea BNR, este de asemenea
în curs de constituire. Anul acesta
am putea reorganiza piaþa de capital
ºi de energie într-un mod care sã ne
ajute cu adevãrat sã trecem cu bine
de crizã ºi sã avem dezvoltare pe ter-
men lung, sã atragem investiþii strãi-
ne masive”.

OPCOM are în avizare ºi un pro-
iect de organizare ºi funcþionare a
unei Burse a gazelor, care aºteaptã
aprobarea ANRE.

Importante sunt condiþiile
“înþelegerii”

Atât printre acþionarii BVB, cât ºi
pe piaþa energiei, ideea fuziunii ar
avea ceva trecere, însã toatã lumea
este de acord cã importante sunt con-
diþiile “înþelegerii”.

Mihai Fercalã, preºedinte execu-
tiv SIF3 Transilvania, companie
care are 5% din BVB, considerã cã
ideea unei fuziuni între BVB ºi
OPCOM nu este rea, în lipsa unor
alte planuri, domnia sa precizând cã
un astfel de proiect s-a mai discutat.

ADINA ARDELEANU,
ALINA TOMA

(continuare în pagina 14)

Cotaþiile mãrfurilor agricole,
în declin semnificativ
l USDA anticipeazã o producþie record
de porumb la nivel mondial

Preþurile mãrfurilor agricole au scã-
zut semnificativ sãptãmâna trecutã, pe
piaþa americanã, dupã ce Departamen-
tul Agriculturii din SUA (USDA) a
lansat previziuni optimiste pentru re-
colta, respectiv stocurile locale ºi
mondiale de cereale.

Cotaþia porumbului
a înregistrat cel mai
mare declin sãptãmânal
din ultima lunã. Conform USDA, sto-
curiledeprofil sevordubla încondiþii-
le încare fermierii îºi redreseazãcultu-
rile dupã seceta din 2012, urmând sã
realizeze cea mai importantã recoltã
din istorie. USDA anticipeazã cã re-
colta de porumb din Statele Unite va
spori cu 31% în anul agricol care va
începe la 1 septembrie, faþã de cel an-
terior, urmând sã ajungã la 14,14 mi-
liarde buºeli (359,2 milioane tone).

USDAmai preconizeazã cã rezer-
vele de porumb vor fi, în 31 august
2014, de peste douã ori mai mari faþã
de anul anterior, adicã vor ajunge la
2,004 miliarde buºeli.

Vineri, preþul futures al porumbu-
lui cu livrare în iulie a coborât cu
1,9% la Chicago Board of Trade,
ajungând la 6,3625 dolari/buºel. Pe
întreaga sãptãmânã, cotaþia porum-
bului a pierdut 3,8%, acesta fiind cel

mai important declin
din 5 aprilie pânã la
momentul actual. La
data de 24 aprilie, pre-

þul porumbului a atins nivelul minim
al ultimelor zece luni: 6,10 dolari
buºelul.

De la începutul anului, cotaþia
acestei materii prime agricole a scã-
zut cu 8,9%. Preþul porumbului a
pierdut 25% faþã de recordul atins în
august anul trecut: 8,49 dolari/buºel,
tendinþa de scãdere fiind observatã ºi
în cazul altor cereale: grâu ºi soia –
situaþie favorabilã procesatorilor de
carne, care folosesc cerealele pentru
hrana animalelor.

ALINA VASIESCU
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

SINDICATELE, ÎNTR-O SCRISOARE
DESCHISÃ CÃTRE ADMINISTRATORII
JUDICIARI:

“Oltchim funcþioneazã
la 7% din capacitate”

Oltchim funcþioneazã doar la 7%
din capacitate, potrivit sindicatelor
de la Vâlcea, informaþie pe care
ne-au confirmat-o ºi unele surse
apropiate companiei.

Acestea ne-au spus: ”Oltchim nu
funcþioneazã la 27% din capacitate,
aºa cum spun autoritãþile, ci doar la
7%. Dacã mergi prin Combinat, nu
este nimeni, liniºte totalã. Nu se
vede niciun angajat, doar câteva

persoane care tund iarba…e ca o
planetã pustie”.

La finalul sãptãmânii trecute,
Sindicatul Liber Oltchim a trimis ad-
ministratorilor judiciari Gheorghe Pi-
perea ºi Nicolae Bãlan o nouã scrisoa-
re deschisã, în care dezaprobã acþiu-
nile domnului Piperea.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 2)

Borza: „Nu sunt de acord
cu divizarea Hidroelectrica”
Ministrul delegat

pentru Energie,
Constantin Niþã,

a anunþat, recent, cã inten-
þioneazã sã reorganizeze
producþia noastrã de ener-
gie, pe un mix de resurse,
nu pe tipuri de resurse, aºa
cum funcþioneazã în pre-
zent. O variantã ar fi crea-
rea a douã – trei companii
puternice, prin spargerea
Hidroelectrica ºi unirea hi-
drocentralelor cu Nuclea-
relectr ica, Complexul
Oltenia ºi Complexul Hu-
nedoara.

Remus Borza, admini-
stratorul judiciar al Hidroe-
lectrica, a comentat: „Nu sunt de
acord cu divizarea Hidroelectrica. În
cel mai rãu caz, pot sã accept crearea
unei companii mari, tip holding”.

Domnia sa a arãtat cã scãderea
importantã de consum din trimes-
trul I al acestui an (4,5%) îi pune în
deificultate pe producãtori, mai ales
cã se confruntã ºi cu concurenþa

energiei eoliene ieftine. Potrivit
domnului Borza, reducerea consu-
mului vine în principal de la închi-
derea sau insolvenþa unor unitãþi in-
dustriale importante precum
Oltchim sau Mechel.

Domnia sa considerã cã toþi pro-
ducãtorii, inclusiv Hidroelectrica,
trebuie sã aplice rapid programe de

eficientizare pentru a putea
oferi un preþ mai mic pentru
energie. Posibilitãþile de ex-
port sunt aproape inexistente
din cauza faptului cã toatã re-
giunea se confruntã cu scãde-
ri de preþ ºi tarife mici pentru
energie, pe fondul scãderii
cererii.

Administratorul judiciar al
Hidroelectrica a propus autori-
tãþilor scãderea taxelor perce-
pute de Transelectrica (circa 11
euro/MWh) pentru energia ex-
portatã, pentru a facilita con-
tractarea energiei excedentare.

În primele patru luni, Hi-
droelectrica a obþinut un profit
de circa 50 milioane de euro,

susþine Remus Borza, care a subliniat
cã, în ciuda condiþiilor dificile de pe
piaþã, compania a reuºit sã vândã
energie pe piaþa spot cu o medie de
preþ de 192 de lei/MWh. (A.T.)

GUVERNUL DE LA LJUBLJANA A ALES
CALEA FALIMENTULUI NECONTROLAT

Slovenia, sfârºitul iluziilor
Un articol recent de la Bloomberg

scria cã “în Slovenia mai sunt puþine
dovezi ale trecu-
tului sãu comu-
nist, printre aces-
tea numãrându-se
câteva statui ale
lui Tito ºi sistemul
bancar”.

Guvernele de la
Ljubljana au refu-
zat sã privatizeze

primele trei bãnci din sistem, iar ace-
stea “au acordat credite dezastruoase
companiilor bine conectate politic”,
a cãror valoare a ajuns la aproape 7

miliarde de euro, dupã cum aratã
Reuters.

Nimic nou pe fontul de est, nu-i
aºa? Dar oare privatizarea ar fi ajutat
la ceva, în condiþiile în care intrarea
în zona euro a redus rata rezervelor
minime obligatorii pânã la 2%, iar fi-
nanþãrile externe s-au grãbit sã bene-
ficieze de o nouã piaþã de desfacere?

Bineînþeles cã nu. Mari bãnci strãi-
ne, cum este KBC, au fost nevoite sã se
retragã de pe piaþa Sloveniei dupã ce au
cãzut în capcana boom-ului generat de
banii ieftini, capcanã la construirea cã-
reia au ajutat cu entuziasm.

(continuare în pagina 3)

Citiþi, în pagina 11, “Bãtãlie
crâncenã între sindicate ºi adminis-
tratorul judiciar al Hidroelectrica”.

Soros, vizitã în
“Kazahstanul lui Borat”

Vizita de trei ore petrecutã de
miliardarul George Soros la
Frumuºani, judeþul Cãlã-

raºi, vineri, reprezintã a 12-a parte
din timpul care i-a fost necesar sã
câºtige 60 de milioane de dolari prin
specularea dolarului australian,
dupã cum au susþinut brokerii au-
stralieni.

Cum George Soros spunea cã ma-
joritatea timpului vieþii sale nu îi
ajunge sã cheltuiascã banii câºtigaþi
în 5% din timp, în ultima sãptãmânã,
proporþiile au fost încãlcate.

Totuºi, Soros nu ºi-a cheltuit toate
milioanele la Frumuºani, unde a ve-
nit, vineri, însoþit de Jim Yong Kim,

preºedintele Bãncii Mondiale, sã vi-
ziteze comunitatea de rromi din co-
munã, la invitaþia Centrului pentru
Educaþie ºi Dezvoltare Socialã ºi a
Fundaþiei Roma Education Fund
care desfãºoarã în localitate un pro-
iect european de integrare a romilor
prin educaþie.

Soros s-a întâlnit, în România, ºi
cu ministrul Educaþiei Naþionale,
Remus Pricopie, cu care a discutat
despre integrarea copiilor romi în sis-
temul de educaþie românesc, la toate
nivelurile de ºcolarizare.

Cele douã întâlniri ale miliardaru-
lui au fost relatate în comunicate de
presã oficiale, fãrã prea multe detalii

suplimentare ºi fãrã ca presa sã fie
invitatã la evenimente.

Astfel, prezenþa filantropului miliar-
dar în þara noastrã a trecut aproape ne-
observatã, deºi ar fi fost interesant de
aflat dacã Soros a avut ºi întâlniri “de
afaceri” sau doar a vrut sã vadã, pe viu,
“Kazahstanul luiBorat” (n.r. filmturnat
parþial în România, într-un sat unde se
aflaocomunitatederomi, care ironizea-
zã Kazahstanul, romii ºi evreii).

Meleagurile autohtone se pare cã
l-au inspirat pe Soros sã facã niºte
bani.

M.P.
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